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Moje Boisko Orlik 2012

• Ogrodzony i oświetlony kompleks 
sportowy 

• Boisko piłkarskie 30 x 62 m 
• Boisko wielofunkcyjne 19,1 x 32,1 m 
• Pomieszczenie gospodarcze
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Orliki w Polsce

• W ramach projektu powstało 2604 
obiektów 

• Fundacja Rozwoju Kultury Fizycznej 
zatrudnia 3665 animatorów 

• Orliki powstały w 1668 gminach 
• Najwięcej - 175 - orlików jest  

w województwie 
zachodniopomorskim  

• Bez orlików pozostało 811 gmin



Liczba obiektów w poszczególnych województwach 
(w nawiasie)
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Koszty
• Budowa wszystkich boisk 

kosztowała budżet państwa  
ok. 1 mld zł 

• Budowa jednego boiska kosztowała 
ok. 1 mln zł  

• Gmina pokrywała 1/3 kosztów,  
1/3 pokrywał urząd marszałkowski  
i 1/3 Ministerstwo Sportu i Turystyki  

• W 2011 dla najbiedniejszych gmin 
wprowadzono dotację w wysokości  
47 proc. wartości inwestycji. 



Procent orlików otwartych w poszczególnych latach 
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Ocean stanu infrastruktury w 2015 r. 
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Kontekst  
interwencji publicznej  
• UEFA Euro 2012 TM 

• Powszechny dostęp do piłki 
nożnej
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Badania Projektu 
Społecznego 2012  

Badania jakościowe realizowane  
w latach 2010 i 2011 wskazywały na: 

• ukryty potencjał przestrzeni 
• orliki jako “trzecie miejsca”  
• mobilizację społeczności 

• dominację piłki i klubów 

W latach 2013 - 2015 członkowie PS2012 jako 
Centrum Wyzwań Społecznych UW i/lub Fundacja 
Rozwoju Kultury Fizycznej prowadzili liczne badania 
ilościowe i jakościowe orlików - dane na wykresach 
pochodzą z 2015 r. 
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Badania w 2015 r. 
• Badania terenowe w ramach monitoringu obywatelskiego 

(liczba zbadanych Orlików: 22). Dodatkowo wizyty 
młodych liderów z Polskiej Fundacji Dzieci i Młodzieży 
– PCYF (liczba odwiedzonych Orlików: 9)  

• Kontrola Orlików (liczba skontrolowanych Orlików: 450)  

• Ankieta podsumowująca dla Animatorów (liczba 
wypełnionych ankiet: 1434)  

• Dodatkowe badania Orlików spoza programu „Animator – 
Moje Boisko Orlik 2012” 
a. Zrealizowane przez badaczy z Uniwersytetu 
Warszawskiego (liczba zbadanych Orlików: 16)  
b. Zrealizowane przez pracowników FRKF oraz 
zewnętrznych badaczy (liczba zbadanych Orlików: 
14)  

• Dodatkowe badanie dotyczące zarządzania sportem 
powszechnym przez ośrodki sportu i rekreacji (liczba 
zbadanych ośrodków: 4) 



Poszukiwanie  
dźwigni rozwoju
• kluby 
• szkoły 
• JST
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Fundacja Rozwoju Kultury Fizycznej

12



Istota zmiany

• szacunek dla pracy animatorów   
• nowa tożsamość 
• dedykowane zadania 
• wiedza 
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Statystyki 
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Grupy priorytetowe
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Portal
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Akademia Animatora
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Wolontariat
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Orlik w społeczności
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Orlik w systemie zarządzania sportem
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Dziewięć miesięcy pracy
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Wady systemu

• ujednolicona przestrzeń -  
nie koniecznie najtańsza 

• narzucone rozwiązanie  
• brak analizy alternatywnych 

scenariuszy  
• koszty obsługi 
• warunki projektu blokadą  

dla rozwoju

22
©Jakub Pokora/archiwum
http://www.dzienniklodzki.pl/artykul/4723067,czy-dzieci-moga-sie-zatruc-grajac-na-orlikach-sanepid-uspokaja-nasze-boiska-sa-bezpieczne,id,t.html

http://www.dzienniklodzki.pl/artykul/4723067,czy-dzieci-moga-sie-zatruc-grajac-na-orlikach-sanepid-uspokaja-nasze-boiska-sa-bezpieczne,id,t.html


Pytania 
• Jak Państwo widzieliby zarządzanie orlikami w przyszłości 

- czy powinno ono zostać całkowicie zdecentralizowane?

• Jakie cele powinien realizować program Animator?  
Czy jego finansowanie powinno być centralne?

• Jak Państwo oceniają alokację około miliarda złotych  
w budowę orlików na tle innych projektów wspierających 
kapitał społeczny (np. w POKL) - czy z punktu widzenia 
celów takich jak wyrównywanie szans, spójność społeczna, 
jakość życia, to były dobrze wydane pieniądze? 

• Jaki powinien być podział odpowiedzialności pomiędzy 
samorządem lokalnym, samorządem wojewódzkim, 
rządem, lokalnymi NGO, samymi obywatelami?

• Jakie etapy rozwoju (wraz z elastycznym/dynamicznym 
modelem zarządzania) projektować przy takich politykach? 

• W 2015 projekt dotarł do momentu, w którym ok 25% 
lokalizacji rozwijało i inwestowało w orliki, ale reszta wciąż 
traktowała go jak zewnętrznie narzucony i trochę obcy - 
samograj, który nie wymaga interwencji. Jak z innowacjami 
docierać do grupy spoza oczywistej bazy "prymusów"? 
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Dziękujemy  
za uwagę

dr Maria Rogaczewska 
m.rogaczewska@uw.edu.pl  

mgr Maria Szymborska  
m.szymborska@uw.edu.pl  

mgr Aleksandra Gołdys  
a.goldys@uw.edu.pl 
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